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سرمقاله

 سیاست تثبیت نرخ ارز
و شیشه شکسته هازلیت

ادامه از صفحه یک
از سوال دوم شروع می کنیم، برابری ارزش 
هر واحد پول ملی در قبال دلار بیش از همه به 
تورم  اقتصادی  در  وقتی  است،  مربوط  تورم 
۴۵٪ شاهد هستیم و این تورم بر هر انچه رو و 
زیر زمین است اثر گذار است و تقاضایی ۵۶۰۰ 
هزار میلیارد تومانی ایجاد می کند دلار هم تبدیل 
می شود به ابزاری برای حفط ارزش ریالی که 
آب می شود، همانند یک موبایل اپل ، ماشین 

و یا طلا.
بدون درک این موضوع صحبت از تثبیت دلار 
همانند حصار کسیدن فلزی در ماسه های دریا 

برای جلوگیری از ورود موج آب دریا است.
انچه موجب ریزش ارزش ریال آن هم ممتد 
می شود تورم در ایران و فاصبه ۳۸٪ آن با تورم 

امریکاست.
تا زمانی که تورم ادامه دارد کاهش ارزش ریال 
هم ادامه دارد و صحبت از داشتن ذخایر ارزی و 
… خارج از دایره علمی است مگر سرکوب ارزی 
که دامنه آن محدود به دلار ذخیره و زمان است.
و  دلار  شکسته،  شیشه  و  دوم  باب  در  اما 
تثبیت دلار حتما دینفعان بزرگ و متنوعی دارد، 
چه کسی ناراحت می شود وقتی بازار ازادی با 
دلار ۳۹ تومانی باشد ولی کالایی با ارز ۲۸۵۰۰ 
روی  هم  کنترلی  هیچ  ناخوداگاه  و  شود  وارد 
به سبب  باشد،  )نمی تواند  نباشد  فروش  عدد 

گستردگی و پیچیدگی اکوسیستم اقتصادی(؟
یادمان می آید که ارز ۴۲۰۰ و توزیع آن چگونه 
موجب شیفت ثروت شد از عموم به افرادی که 
تقاضای  و چه  کردند  پیدا  منابع  به  دسترسی 

عجیبی برای این ارز از طرف همه ایجاد شد.
اینجا سیاست تثبیت ارز یک شیشه شکسته 
است و متاسفانه بدون رشد اقتصادی و کنترل 
تورم نمی تواند پایدار باشد، این امر روشن و بارها 

آزموده شده است.

خبر

اخبار

تغییر رئیس بانک مرکزی با 
اصلاحات سیاست گذاری تکمیل شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: بر این باورم 
نوسازی نظام حکمرانی در همه حوزه ها مبتنی بر 
مبانی مکتب امام و اندیشه سیاسی رهبر معظم 
انقلاب ضرورتی است که با بازگشتن امنیت، باید 
در دستور کار کشور قرار گیرد و اکنون در حال 
ایجاد اجماع در تصمیم گیری های لازم در این حوزه 

هستیم. 
محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور خود 
در جلسه علنی دیروز مجلس ضمن گرامیداشت 
فرا رسیدن سالروز یوم الله نهم دی ماه بیان کرد:  
اینجانب همانطورکه قبلاً نیز تاکید داشتم، بر این 
ها  حوزه  همه  در  حکمرانی  نظام  نوسازی  باورم 
مبتنی بر مبانی مکتب امام و اندیشه سیاسی رهبر 
معظم انقلاب ضرورتی است که با بازگشتن امنیت، 
باید در دستور کار کشور قرار گیرد و اکنون در حال 
ایجاد اجماع در تصمیم گیری های لازم در این حوزه 
هستیم. در این نوسازی همانطور که از روز ابتدا 

عرض کرده ام اولویت با مسایل اقتصادی است.
جمهور  رییس  اقدام  کرد:  خاطرنشان  قالیباف 
مرکزی  بانک  کل  رییس  تغییر  بر  مبنی  محترم 
ضرورتی اجتناب ناپذیر بود که از این اقدام ایشان 
با  این تغییر  البته ضروری است  تشکر می کنم. 
اصلاحات ساختاری، سیاست گذاری و مدیریتی، 
تکمیل شود تا مسئله بصورت پایدار حل شود؛ امید 
زیادی داریم با روی  کار آمدن رییس کل جدید این 

اتفاقات بیفتد، ان شاء الله.
وی تصریح کرد: البته برخی نکات کارشناسی، 
بانک  جدید  رییس  شده  اعلام  سیاست  درباره 
مرکزی وجود دارد که در جلسات کاری به ایشان 
و مسئولان مربوطه منتقل خواهم کرد اما در عین 
حال تاکید دارم همه باید با تمام توان کمک کنند 
که رئیس جدید بانک مرکزی در ماموریت حساس 

خود موفق باشند.
قالیباف ادامه داد: مجلس همچنان معتقد است 
بهترین راه برای ایجاد آرامش معیشتی برای مردم، 
تخصیص یارانه به انتهای زنجیره و ارائه کالاهای 
اساسی بصورت کالابرگ الکترونیک  است که هم 
جلوی فساد ناشی از تفاوت قیمت ارز را می گیرد و 
هم تورم ناشی از افزایش نقدینگی و تورم انتظاری 
را  اساسی  کالاهای  افزایش  از  ناشی  کالاها  دیگر 

کنترل می کند.

ماجرای حضور مخبر در جلسه سران 
قوا چه بود؟

حضور محمد مخبر معاون اول رییس جمهوری 
از  او  گزارش  و  قوا  سران  شنبه  روز  جلسه  در 
وضعیت کشور در حوزه سرمایه گذاری، کنترل تورم 
و پیشران های اقتصادی با حواشی همراه بود و برای 

برخی سوال ایجاد کرد. 
در پیگیری های به عمل آمده درباره آن چه مطرح 
نتیجه حاصل شد که رسم معمول در  این  شد، 
هر  دوره ای  صورت  به  که  قوه  سه  سران  جلسه 
بار یکی از سران میزبانی آن را برعهده دارد، یکی 
از مسوولان به فراخور موضوع جلسه که عمدتا 
یکی از مسایل مبتلابه کشور است با نظر روسای 
قوا، برای ارایه توضیحات و نقطه نظرات خود در 
جلسه حاضر می شود که پیش از این نیز محسن 
رضایی معاون اقتصادی رییس جمهور و مسعود 
میر کاظمی رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشور در این جلسات حاضر شده بودند. به گزارش 
سید  که  قوه  سه  سران  شنبه  جلسه  در  ایسنا، 
ابراهیم رییسی ریاست آن را بر عهده داشت، در 
همین چارچوب محمد مخبر در جلسه حاضر شد 
و جایگاه وی در جلسه نیز می تواند نمایانگر این 
موضوع باشد؛ چراکه بر اساس پروتکل های معمول 
عنوان  به  رییس جمهور  نشست ها  نوع  این  در 
ایران نشسته بود و محل  میزبان در کنار پرچم 
تعبیه شده برای روسای قوای مقننه و قضاییه نیز 
به عنوان میهمان در دو جهت میزبان قرار داشت 
و محمد مخبر نیز به عنوان مسوولی که قرار بود 
به روسای سه قوه گزارش دهد در مقابل آنها جای 
گرفته بود. گفتنی است محمد مخبر معاون اول 
در  که  قوه  در نشست سران سه  رئیس جمهور 
از  محل دفتر رئیس جمهور برگزار شد، گزارشی 
پیشرفت های کشور در حوزه سرمایه گذاری، کنترل 

تورم و پیشران های اقتصادی ارائه کرد.

برنامه ای برای تغییر استانداران نداریم
سطح  در  احتمالی  تغییر  درباره  کشور  وزیر 
استانداران گفت: برنامه ای برای تغییر استانداران 

در دستور کار نیست. 
احمد وحیدی در پاسخ به پرسش خبرنگاری در 
استانداران،  احتمالی در سطح  با تغییرات  ارتباط 
گفت: برنامه ای برای تغییر استانداران در دستور 
انگیزه  و  قدرت  با  استانداران  همه  و  نیست  کار 
بالا مشغول فعالیت هستند. وزیر کشور گفت: 
داریم  انتظار  ای  رسانه  فعالان  و  خبرنگاران  از 
به شایعات و برخی گمانه زنی ها در مورد تغییر 
استانداران توجه نکنند و هر گونه اخبار را صرفاً از 
مجاری رسمی پیگیری کنند. به گزارش ایرنا، در 
دو هفته اخیر، هیات وزیران با تغییر سه استاندار 
خوزستان  و  بلوچستان  و  سیستان  کرمانشاه، 
»محمدطیب  ترتیب  این  به  و  کرد  موافقت 
»علی  کرمانشاه،  استاندار  عنوان  به  صحرایی« 
اکبر حسینی محراب« به عنوان استاندار خوزستان 
و »محمد کرمی« به عنوان استاندار سیستان و 

بلوچستان منصوب شدند.

مجلس به دنبال استیضاح وزیر 
آموزش و پرورش

نایب رئیس کمیسیون آموزش مجلس شورای 
اسلامی با انتقاد از عملکرد وزیر آموزش و پرورش 
گفت که نصایح گرم و مشوقانه کارشناسان در آهن 
سرد مدیران وزارت آموزش و پرورش بی تاثیر شده 

است. 
تذکری  اسماعیلی در  ایسنا، مهدی  به گزارش 
دیروز مجلس، خطاب  علنی  در جلسه  شفاهی 
همگان  بر  کرد:  بیان  پرورش  و  آموزش  وزیر  به 
در  پرورش  و  آموزش  که  است  مبرهن  و  واضح 
توسعه کشور نقش مهم و اساسی دارد و اینجانب 
با سال ها سابقه خدمت در آموزش و پرورش و 
شورای  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون 
اسلامی باید بگویم که متاسفانه امروز آموزش و 
پرورش ما حال خوشی ندارد. وی در ادامه اظهار 
کرد: بدنه مدیریتی این وزارتخانه ضعیف و ناتوان 
بوده و دچار روزمرگی شده است، توان لازم را ندارد 
و نصایح گرم و مشوقانه کارشناسان در آهن سرد 
مدیران این وزارتخانه بی تاثیر شده است. نماینده 
مردم میانه در مجلس، تصریح کرد: عدم به روز 
به سند  رسانی محتواهای آموزشی و عدم توجه 
تحقیر  و  پروش  و  آموزش  تحول  و  ای  توسعه 
پرداخت  در  پرورش  و  آموزش  کادر  و  معلمان 
مطالبات قانونی از جمله مشکلات این وزارتخانه 
است. اسماعیلی خطاب به رئیس جمهور گفت: از 
عملکرد این وزارتخانه نه پیشکسوتان، نه معلمان و 
نه اولیا راضی نیستند و بدانید مجلس در راستای 
وظیفه نظارتی خود به دنبال استیضاح وزیر آموزش 
و پرورش است و این بخش مهم با این مدیریت 
فعلی به سرمنزل نمی رسد. بهتر است خودتان 
به سراغ تغییر و تحول در وزارت آموزش و پرورش 

بروید.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی ظهر دیروز در دیدار خانواده و اعضای ستاد 
بزرگداشت سردار سلیمانی، دمیدن روحی تازه به 
جبهه مقاومت را کار بسیار برجسته و اساسی شهید 
سلیمانی خواندند و افزودند: سردار با تقویت مادی، 
معنوی و روحی مقاومت، این پدیده ماندگار و رشد 
یابنده را در مقابل رژیم صهیونیستی و نفوذ امریکا و 
دیگر کشورهای استکباری حفظ، مجهز و احیاء کرد.

ایشان گواهی سیدحسن نصرالله به عنوان انسانی 
بی بدیل را درباره مجاهدت سردار سلیمانی، باب 
بزرگی در درک اهمیت کار سردار سلیمانی در احیای 

مقاومت برشمردند.
رهبر انقلاب با اشاره به پیشرفت فلسطینی ها در 
مواجهه با صهیونیست ها و دستاوردهای مقاومت 
در عراق و سوریه و یمن افزودند: سردار سلیمانی 
و  مقدس  دفاع  سالهای  تجربیات  از  استفاده  با 
مشورت های یارانش، مقاومت را با تکیه بر امکانات 

داخلی همان کشورها مقتدر کرد.
ایشان همچنین متوقف کردن غائله بزرگ داعش و 
زدن بسیاری از ریشه های آن را یکی از کارهای مهم 
سردار سلیمانی خواندند و افزودند: شهید سلیمانی 
در آن قضیه هم امتحان خوبی داد. رهبر انقلاب با 
قدردانی از فعالیت های تحسین برانگیز سردار قاآنی 
فرمانده سپاه قدس گفتند: الحمدالله خلأ سردار در 

موارد بسیاری پر شده است.
را  خودشان  مقاومت  مجموعه  افزودند:  ایشان 
عمق راهبردی جمهوری اسلامی و پرَ و بال اسلام 
ادامه  جهت  همین  در  حرکت  این  و  دانند  می 

خواهد یافت.
دیگری  بخش  در  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
سلیمانی  سردار  از  عمومی  تجلیل  سخنانشان  از 
مختلف  مراسم  در  مردم  خودجوش  حضور  و 
بزرگداشت یاد او را نتیجه اخلاص سردار سلیمانی 
برشمردند و افزودند: امسال هم مثل سال گذشته 
حضور مردم پرشور است و به فضل الهی در زمینه 
حضور با معنا و قدرشناسی ملت از سردار سلیمانی 

هیچ مشکل و کمبودی وجود ندارد.
با اشاره به برخی صفات شخصی سردار  ایشان 
پذیری،  مسئولیت  ایمان،  شجاعت،  جمله  از 
خطرپذیری، هوش، عقلانیت، پیش قدم بودن در 
کارهای بر زمین مانده، و حرکت بدون تردید و توقف 

برتر  این ویژگی ها  از همه  گفتند: اخلاص شهید 
بود و همین باعث شد پروردگار او را در دنیا اینگونه 
محل احترام و تمجید و تجلیل قرار دهد ضمن اینکه 
پاداش اخروی او بگونه ای است که عقل انسان به 

آن راه ندارد.
سردار  صفات  دیگر  از  را  صداقت  انقلاب  رهبر 
سلیمانی دانستند و گفتند: با وجودی که در مسائل 
پیچیده سیاسی ورود و فعالیت های خوبی می کرد 
اما انسان بی خدعه و صادقی بود که باید همه سعی 

کنیم خصوصیات او را در خود بوجود آوریم.

ایشان با اشاره به نکته ای مهم در تجلیل از سردار 
و تبیین خصوصیات او گفتند: نباید بگونه ای سخن 
گفت و عمل کرد که خصوصیات سردار ماورایی و 

دست نیافتنی تصور شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر لزوم زنده 
نگه داشتن یاد همه شهیدان که سردار سلیمانی از 
برجسته ترین آنها است افزودند: باید با استفاده از 
انواع هنرها بگونه ای یاد شهید و خصوصیات فردی 
و کاری او را زنده نگه داریم و تبیین کنیم که حضور 
 مردمی در تجلیل از او همیشگی و مستمر باشد.

سلامی  سرلشگر  سردار  دیدار  این  ابتدای  در 
فرمانده سپاه پاسداران، 1۳ دی 1۳۹۸ روز شهادت 
شهید سلیمانی را روز تجدید حیات معنوی شهید 
از ویژگیهای  با برشمردن برخی  و  سلیمانی خواند 
شخصیتی برجسته آن شهید گفت: میراث ماندگار 
پرچم  یعنی  سلیمانی  شهید  افتخار  پر  پرچم  و 
 مقاومت در همه جبهه ها در حال پیشروی است.
نیز  سلیمانی  زینب  خانم  دیدار  این  در  همچنین 
گزارشی از فعالیتهای فرهنگی و اجتماعی بنیاد شهید 

سلیمانی بیان کرد.

بعد از جدال بین مجلس و دولت بر سر اجرای طرح کالابرگ 
حالا با افزایش تورم در کشور به نظر می رسد که دولت ناچار شده 
تصمیم مجلس را بپذیرد و طرح کالابرگ الکترونیک را طی ماه های 
آتی اجرایی کند. طبق گفته محسن رضایی این طرح اکنون به صورت 
آزمایشی در سه استان در حال اجراست و بعد از رفع مشکلات طرح 
طی ماه های آتی در کل کشور اجرایی خواهد شد، این در حالی 
است که طبق گفته وزیر تعاون این طرح فقط در استان هرمزگان و 

تنها در چند شهرستان این استان اجرایی شده است.
پیش از این دولت تمایلی به اجرای طرح کالابرگ نداشت چرا 
که این طرح دولت را ملزم می کرد سهمیه ای از کالا های اساسی را 
طبق مصوبه مجلس به قیمت شهریور 1۴۰۰ به مردم ارائه دهد و 
مابه التفاوت این قیمت تا به امروز را جبران کند. در عوض دولت 
تمایل داشت همین یارانه نقدی ۳۰۰ هزار و ۴۰۰ هزار تومانی را 
ادامه دهد، یارانه ای که اکنون با بالا رفتن بی سابقه نرخ ارز بخش 
عمده ای از آن آب رفته و دیگر جوابگوی حتی بخش کوچکی از 

نیاز های معیشتی مردم نیست.
از طرف دیگر دولت با توجه به کمبود منابع نمی تواند میزان یارانه 
نقدی را افزایش دهد لذا اکنون قصد دارد که در کنار یارانه نقدی 
طرح کالابرگ را نیز اجرایی کند که البته این طرح به صورت اختیاری 

به مردم ارائه خواهد شد.
راز کلیدی اجرای طرح کالابرگ الکترونیک توسط دولت

صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تاریخ ۷ دی 
ماه در جلسه هیئت دولت عنوان کرد وزارت تعاون با همکاری بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و وزارت صمت سامانه ای طراحی کرد که 
در چند شهرستان استان هرمزگان اجرایی شد. وی همچنین گفت 
حدود 11 قلم کالا پیش بینی شده که انتخاب این کالا ها هم اختیاری 
کالا های  یا  برنج  یارانه اش  تمام  با  می تواند  فرد  یک  یعنی  است 

پروتئینی بخرد.
طرح کالابرگ الکترونیک در واقع برای جبران تبعات ناشی از حذف 
ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی تصویب شد، اما حالا به نظر می رسد 
قاعدتا نه تنها باید تبعات حذف این ارز را جبران کند بلکه باید میزان 

افزایش افسارگسیخته نرخ دلار در کشور را نیز پوشش دهد. 
به گزارش انتخاب، اول آذرماه وزیر اقتصاد در نشست خبری 
ماهانه اش اعلام کرد که »طرح کالابرگ از نظر تأمین مالی مشکلی 
ندارد و منابع آن از طریق نظام یارانه که ماهانه ۲۸ هزار میلیارد 
تومان است تأمین خواهد شد«. یعنی در واقع مبلغ اعتبار طرح 
کالابرگ تغییری نخواهد کرد و همین ۳۰۰ هزار و ۴۰۰ هزار تومان 
است و فقط نحوه تخصیص آن متفاوت است. این نکته همان راز 
کلیدی پذیرش اجرای طرح کالابرگ توسط دولت است که به این 
طریق هم قانون مجلس را اجرا می کند و هم یارانه مدنظر خودش 

یعنی ۳۰۰ هزار تومان را پرداخت خواهد کرد. 
کالا های  از  سهمیه ای  بود  موظف  دولت  مجلس،  قانون  طبق 

اساسی را به قیمت شهریور 1۴۰۰ به مردم ارائه دهد و مابه التفاوت 
آن را تا به امروز جبران کند. در آن زمان با توجه به آماده نشدن 
زیرساخت های اجرایی کالابرگ دولت مبلغ ۳۰۰ هزار تومان و ۴۰۰ 
هزار تومان را برای اقشار مختلف در نظر گرفت و به صورت نقدی 
به حساب سرپرستان خانوار واریز کرد. آن موقع یعنی اردیبهشت 
ماه برآورد دولت این بود که مابه التفاوت قیمت کالا های اساسی 
سهمی هر فرد از شهریور ماه 1۴۰۰ تا به آن تاریخ یعنی اردیبهشت 
و خرداد 1۴۰1 حدود ۳۰۰ هزار تومان و ۴۰۰ هزار تومان است و به 
همین دلیل این مبالغ برای افراد واریز شد. این مبلغ در حالی واریز 
شد که بسیاری بر این عقیده بودند که این میزان یارانه جوابگوی 
افزایش قیمت ناشی از حذف ارز ترجیحی را نمی دهد و میزان یارانه 
پرداختی دولت باید بسیار بیشتر از این باشد؛ به ویژه اینکه قیمت 
سایر کالا ها در نتیجه تورم عمومی ایجاد شده نیز از جمله نرخ اجاره 
و ... نیز افزایش یافت. اما دولت برآورد خود را داشت و بر همین 

مبلغ پافشاری کرد.
اما حالا چه اتفاقی افتاده است؟ فلسفه اجرای کالابرگ و تصویب 
آن توسط مجلس این بود که مابه التفاوت قیمت ها از شهریور 1۴۰۰ 
جبران شود. به عنوان مثال هر شانه تخم مرغ ۳۰ عددی در اواخر 
شهریور 1۴۰۰ حدود ۵۳ هزار تومان و در زمان واریز یارانه معیشتی 
یعنی همان خرداد و تیر 1۴۰1 به حدود ۷۵ هزار تومان رسید یعنی 
دولت برای هر فرد باید ۲۲ هزار تومان یارانه تخم مرغ می داد. طبق 
برآورد دولت میزان افزایش سبدی از کالا های اساسی سهم هر فرد 
بعد از حذف ارز ترجیحی حدود ۳۰۰ هزار تا ۴۰۰ هزار تومان بوده 
است. اکنون، اما هر شانه تخم مرغ در سوپرمارکت ها تا نزدیک 
1۲۰ هزار تومان بالا رفته )البته قیمت ها در میادین تره بار اندکی 
پایین تر است( و این قیمت روز به روز در حال افزایش است و 
دولت باید طبق قانون کالابرگ برای هر شانه تخم مرغ حدود ۶۷ 
هزار تومان یارانه بدهد. اما دولت چه کرده؟ دولت بدون توجه به 
افزایش قیمت ها در چند ماه اخیر می خواهد همان یارانه ۳۰۰ هزار 
تومانی را در طرح کالابرگ اجرا کند تا بدین ترتیب قانون مجلس را 

ولو به طور صوری اجرا کرده باشد.
تفاوت یارانه نقدی و کالابرگ الکترونیک

 واقعیت امر این است که اگر دولت ملزم می شد مابه التفاوت 
11 قلم کالا از شهریور 1۴۰۰ تا به امروز را به مردم بپردازد با کمبود 
منابع ناشی از اجرای این طرح روبرو می شد چرا که این رقم پرداختی 
بسیار بیشتر از ۳۰۰ هزار تومان خواهد بود. به این ترتیب کسری 
بودجه ۳۰۰ هزار میلیارد تومانی دولت تعمیق می شد و اجرای طرح 
تنها به قیمت تحمیل یک تورم مضاعف به جامعه صورت می گرفت. 
نمایندگان مجلس به احتمال زیاد با توجه به گزارشات مربوط به 
کسری بودجه و همچنین کمبود منابع دولت برای اجرای دقیق 
طرح، این موضوع را می دانستند و به همین دلیل فشار خود را بر 
دولت برای اجرای طرح برداشتند و تنها به اجرای صوری این طرح 

توسط دولت قانع شدند تا دست کم دولت قانون مصوب شان را اجرا 
کرده باشد. اما وقتی وزیر اقتصاد در نشست خبری اول آذرماه اعلام 
کرد که بودجه طرح کالابرگ همان ۲۸ هزار میلیارد تومانی است که 
اکنون به مردم پرداخت می شود حتی یکی از خبرنگاران از او سؤال 
نکرد که اگر قرار است همین مبلغ بودجه طرح کالابرگ باشد اساسا 
چه تفاوتی بین یارانه نقدی کنونی و طرح کالابرگ وجود دارد آن 
هم وقتی قرار است پرداختی دولت یعنی همان ۳۰۰ هزار تومان 

هیچ تغییری نکند؟
تنها تفاوت یارانه نقدی و طرح کالابرگ به گفته خود مسئولان 
این است که اکنون یارانه مستقیما به نیاز های خود مردم اصابت 
می کند یعنی با کالابرگ مردم به فروشگاه ها می روند و کالا های مورد 
نیازشان را خریداری می کنند. اما مگر یارانه نقدی کنونی چگونه 
توسط مردم هزینه می شود؟ با توجه به تورم شدیدی که ایجاد شده 
مگر عمده مردم چاره ای جز هزینه کردن این یارانه نقدی برای خرید 
کالا های اساسی دارند؟ به این ترتیب اصرار مجلس و دولت برای 
اجرای طرح کالابرگ به شکل کنونی آن دقیقا مشخص نیست و 
دست کم تا به امروز ما نمی دانیم که چه تفاوت بنیادی بین یارانه 

نقدی ۳۰۰ هزار تومانی و طرح کالابرگ وجود دارد؟
روند استفاده از کالابرگ نیز ظاهرا به این صورت است که قیمت 
شهریور 1۴۰۰ یک کالای مشخص را افراد از جیب خود می پردازند 
و بقیه مبلغ کالا را از اعتباری پرداخت می کنند که دولت به آن ها 
تخصیص داده است یعنی همان ۳۰۰ هزار تومان. برای این کار نیز 
زیرساختی در حال فراهم است که طبق گفته مدیرعامل شرکت 
اعتبار«  ملی  »شبکه  عنوان  تحت  ایرانیان  رفاه  اطلاعات  فناوری 
آن  از  افراد  که  اعتباری  میزان  است  این  نکته  شناخته می شود. 
استفاده خواهند کرد تنها تا سقف ۳۰۰ هزار تومان و برای دهک های 
اول تا سوم ۴۰۰ هزار تومان است و این گونه نیست که تمامی 11 قلم 
کالا مشمول اعتباری به میزان مابه التفاوت قیمت شهریور 1۴۰۰ تا به 
امروز باشند. کل اعتباری که افراد می توانند استفاده کنند همان ۳۰۰ 
هزار و ۴۰۰ هزار تومان است. به این ترتیب دولت با اجرای صوری 

طرح از تعمیق کسری بودجه فرار خواهد کرد.
هرمزگان  استان  در  مسئولان  گفته  طبق  حالی  در  طرح  این 
اجرایی شده که نه شهرستان های مورد آزمایش مشخص هستند 
چه  اساسا  نیست  معلوم  حتی  طرح.  این  بازخورد های  نه  و 
کالا هایی در سبد طرح کالابرگ قرار گرفته اند. تمامی اطلاعات و 
بازخورد های ناشی از اجرای آزمایشی این طرح نامشخص است و 
گویی در شرایطی خاصی در حال اجراست. هیچ کس درباره اجرای 
آزمایشی این طرح سخن نمی گوید و تنها به این امر بسنده کرده 
که »بازخورد های خوبی از اجرای طرح کالابرگ دریافت کرده ایم«. 
بنابراین، واقعیت امر این است که اجرای طرح کالابرگ به شکل 
کنونی و یارانه نقدی هیچ تفاوتی با یکدیگر ندارند و البته جوابگوی 

نیاز های معیشتی مردم نخواهند بود. 

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار خانواده و اعضای ستاد بزرگداشت سردار سلیمانی:

خلأ سردار سلیمانی در موارد بسیاری پر شده است
رهبر انقلاب اسلامی در دیدار خانواده و اعضای ستاد بزرگداشت سردار سلیمانی تاکید کردند که کار بزرگ شهید سلیمانی حفظ، رشد دادن، مجهز کردن 

و احیاء جبهه مقاومت بود. 

یارانه یا کالابرگ؛ مساله این استنسخه جدید دولت برای حمایت از خانوارها چیست؟

رهبر انقلاب 
صداقت را از 
دیگر صفات 

سردار سلیمانی 
دانستند و 

گفتند: با 
وجودی که در 

مسائل پیچیده 
سیاسی ورود 
و فعالیت های 
خوبی می کرد 

اما انسان بی 
خدعه و صادقی 

بود که باید 
همه سعی کنیم 
خصوصیات او را 

در خود بوجود 
آوریم

رییسه مجلس  از هیات  نادران  الیاس  نوبت صبح دیروز  در جلسه علنی 
خواست که تقاضای استعفای خود از نمایندگی مجلس شورای اسلامی را اعلام 

وصول کند؛ اما چرا نادران استعفا داد؟ 
به گزارش ایسنا، الیاس نادران نماینده تهران در جلسه علنی امروز خطاب به 
محمدباقر قالیباف رییس  مجلس گفت: استعفایم را تقدیم هیات رییسه کرده ام؛ 
تقاضا دارم که آن را قرائت کنید. طبق آیین نامه داخلی مجلس هیات رییسه باید 

تقاضای استعفا را قرائت کند و اجازه تفسیر ندارد.
نادران به سوالی درباره علت استعفایش پاسخ نداد و تنها به این جمله کفایت 
کرد که دلیل را در زمان نطق خود بیان می کند؛ ظاهرا اشاره او به زمانی است 
که در یکی از جلسات علنی مجلس و بعد از اعلام وصول استعفایش به او 
داده می شود تا درباره دلایل استعفا به نمایندگان توضیح داده و از مجلس رای 
بگیرد. البته شنیده ها از برخی نمایندگان مجلس حاکی از این است که نادران 
در انتقاد از عملکرد هیات رییسه مجلس استعفا داده و موضوعی درباره حضور 

او در دولت مطرح نیست.
علاوه بر این، نادران استعفای خود را چند هفته پیش به هیات رییسه داده 
که با توجه به اعلام وصول نشدن آن، این تقاضا را مجددا در نامه ای به رییس 
مجلس اعلام کرده است. پیش از نادران، ابراهیم عزیزی نماینده مردم کرمانشاه 
از نمایندگی کناره گیری کرده بود. چهارشنبه ۲۳ آذر  برای حضور در دولت 
علی نیکزاد نایب رئیس مجلس در جلسه علنی پارلمان با اشاره به درخواست 

استعفای ابراهیم عزیزی نماینده کرمانشاه گفت: »آقای ابراهیم عزیزی نماینده 
کرمانشاه با سابقه حضور در مجلس، شورای نگهبان و دولت و فرزند شهید 
است. دولت رایزنی های زیادی با او کرده و به یک توافق با رئیس جمهور رسیده 
است. ایشان استعفای خود از مجلس را علی رغم میل باطنی شان تقدیم کرده 

است.«
در متن استعفای عزیزی هم آمده بود: »احتراما با توجه به نظر رئیس جمهور 
مبنی بر خدمت در دولت، به همین دلیل استعفاء از نمایندگی مجلس شورای 

اسلامی تقدیم می گردد.«
هرچند استعفای عزیزی پس از چند روز منتفی شد و وی عنوان کرد که 
به درخواست نمایندگان مجلس و مردم حوزه انتخابیه خود، از کناره گیری از 

مجلس و حضور در دولت منصرف شده است.
در شهریور 1۴۰۰ هم ۴ نماینده مجلس برای حضور در دولت و شهرداری از 
سمت خود کناره گیری کردند. سید احسان خاندوزی نماینده مردم تهران برای 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و سید جواد ساداتی نژاد نماینده مردم کاشان و 
آران و بیدگل برای وزارت جهاد کشاورزی، بهارستان را ترک کردند و راهی پاستور 
شدند. همچنین سید احسان قاضی زاده هاشمی نماینده مردم مشهد و کلات 
که آن زمان نایب رئیس مجلس بود برای رسایت بنیاد شهید و امور ایثارگران، 
مرکز  رئیس وقت  و  قم  مردم  نماینده  زاکانی  علیرضا  و  کرد  ترک  را  مجلس 
پژوهش های مجلس برای در دست گرفتن کلید شهرداری پایتخت از بهارستان 

به بهشت نقل مکان کرد.
این کناره گیری ها در حالی اتفاق افتاده است که رهبر انقلاب در ۶ خرداد 1۴۰۰ 
و در دیدار مجازی با نمایندگان مجلس یازدهم عنوان کردند: »یکی از آسیب ها 
این است که نماینده از اولّی که وارد مجلس می شود، نقشه رسیدن به فلان 
پستِ مثلاً اجرایی را در سر خودش بپروراند -که وزیر بشود، مدیر بشود، فلان 
]مسئول[ بشود- نه، این وظیفه ی نمایندگی بسیار مهم است. اگر انسان برای 
خدا کار بکند و درست کار بکند، از وظایف اجرایی اهمیّتّش بیشتر است، یا 
لااقل در مواردی به قدر آنها اهمیّتّ دارد. این جور نباشد که ما تا وارد مجلس 
شدیم، به فکر بیفتیم که خب حالا چه کار کنیم که مثلاً در مرحله ی بعد یا در 
فلان دولت به فلان پست ]برسیم[؛ اینها آسیب ها است، مجلس از این قبیل 

آسیب ها دارد.«
حال این سوال پیش می آید که چرا وقتی نمایندگان قرار است به هر دلیلی 
از سمت نمایندگی خود کناره گیری کنند وارد رقابت انتخاباتی مجلس شده و 
به مردم حوزه های انتخابیه خود وعده های مختلفی می دهند؟ شاید بهتر باشد 
که سیاستمداران یا وارد مجلس نشوند یا اگر به عنوان وکیل مردم در پارلمان 
انتخاب شدند بدون توجه به اتفاقات مختلف و احیانا گرفتن پست در دولت یا 

سایر نهادها، تا پایان چهار سال به وظیفه نمایندگی خود عمل کنند.
هرچند باید منتظر ماند و دید که دلیل استعفای اخیر نادران از نمایندگی 
مجلس چه بوده است اما شاید هیچ دلیلی بالاتر از خدمت به مردم حوزه های 

انتخابیه برای ماندن در مجلس و ایفای وظیفه نمایندگی قانع کننده تر نباشد. 
نمایندگان مجلس اگر اعتراضی به عملکرد دولت یا هیات رئیسه مجلس دارند، با 
توجه به اختیارات قانونی خود می توانند در همان صندلی های بهارستان هم پیگیر 
مطالبات و مشکلات مردم باشند و خالی کردن صندلی نمایندگی که می توانست 

سهم شخص دیگری باشد، کار چندان درستی به نظر نمی رسد.

چرا نادران استعفا داد؟

www.ebtekarnews.com

2


